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Με την · ΕUη Παιονίδοu εί
χcιμε πρόσφατα, ατο σniτι της 

στη Λεμεσό, μιαν ενδιαφέρου
σα συνομιΑία. Σ' αυτήν η εκΑε
κτή Αοyοτέχνις μας μίΑησε yια 
τα βιβΑία της που έγραψε νια 
παιδιά και μας έδωσε ης από
ψεις της τόσο yια την παιδική 

λογοτεχνία γενικά όσο και yια 
την κυπριακή παιδική Αοyοτε
χνία ειδικότερα. 

* * * 
-Από πότε γράφετε ιcαι από 
πότε δημοσιείιετε κείμενα 
σας παιδικής λογοτεχνίας; 
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Παρουσiσση από τον Γ. ΚΙΤΡΟΜΗΛΙΔΗ 
κλες κλπ. ) 

· Η τον μια περίοδος που ένιω
θα πως αρχίσαμε να ξεχνούμε το 
πρόβλημά μας και θέλησα να μι
λήσω στα παιδιά με κάπως 
•σκληρή• γλώσσα. Να τα προ
βληματlσω. Βέβαια, πάντοτε μ.: 
το χιούμορ, που τόσο πολύ αρέ
σει στα παιδιά. 

-Πώς βλέπετε το ρόλο και 
την προσφορά της παιδικής 
λογοτεχνΙας γενικά; 

Π~ώτο πρώτα πιστεύω πως 
χωρις την παιδική λογοτεχνlα δεν 
μnορο~με να δημιουργήσουμε 
ανσγνωστες ·Εχει μεγάλη σημα
σlσ τ~ παιδί να πάρει από μικρό 
στσ χερια του το βιβλίο και να το 
αγσnήαει. Στον τομέα αυτό η 
συμβολή της παιδικής λογοτεχνί
ας είναι τεράστιο. 

Μετά. διαβάζοντας το βιβλίο, 
το παιδί μαθαίνει να επιλέγει μό
νο του το υλικό που χρειάζεται. Ο 

δάσκαλος και ο γονιός, βέβαια, 
τουλάχιστον στην αρχή, θα βοη
θήσουν το παιδί να διαλέγει το 
καλό βιβλίο. 

• Αλλη, μεγάλη προσφορά του 
βιβλίου είναι η γλωσσική καλλι
έργεια του παιδιού . • Ενα καλό 
λογοτεχνικό βιβλίο έχει πολλά να 

προσφέρει και στον τομέα αυτό. 

Γράφω παιδική λογοτεχνία 

οπό τα μαθητικά μου χρόνιο. 

Μαθήτρια Γυμνασίου ακόμη 
έστειλα την πρώτη μου συνεργα
σία στην •Παιδική γωνιά• του PIK 
γύρω στα 1956. Ακολούθησε μια 
τακτική συνεργασία μου με τα rΙiίίίίίίίίΓ=======::::;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;;iίjίl 
παιδικά προγράμματα του ραδι
οφώνου (•οι περιπέτειες του Χοπ-

Ας μην ξεχνούμε και όλες τις 
χαρές που μσς πρόσφεραν και 
εμάς τα παιδικό βιβλία. οι μεγάλοι 
κλασσικοί της παιδικής λογοτε
χνίας, τα διδάγματα, η φιλοσο

φία, οι ιδέες, ο aνθρωπισμός, όλα 

αυτό είναι στοιχεία που προσφέ
ρει το καλό βιβλίο για παιδιά . 

έ

~-

ών 

Χοπ•. 

-Πότε κυκλοφόρησε το 
πρώτο σας βιβλίο; 

Το πρώτο μου βιβλίο κυκλοΦό
οι ρησε το 1964 και ήταν ποιητικό. 

:Vώ 

vύ-

ν σι 

ου 

Στην αρχή έβγαζα μόνο ποίηση. 
Ωστόσο, έγραφα συνεχώς παιδι
κό κείμενα, που μεταδίδονταν 
από το ραδιόφωνο. Η σειρά •Πε
ριπέ:τειες του Χοπ-Χοπ•, που 

έγραψα για το PIK. μεταδόθηκε 
αργότερα κσι από το ραδιόφωνο 
της Ελλάδας. 

Το πρώτο μου βιβλίο για παιδιά 
κυκλοφόρησε το 1979, στην 
Ουγγαρία. · Ηταν μια επιλογή 
από τα ραδιοφωνικά κείμενά 
μου, με τις περιπέτειες του Χοπ

Χοπ. (•Οι περιπέτειες του Χοπ
Χοπ», Βουδαπέστη, 1979). 
-Αλήθεια, πώς δημιουργή-
θηκε αυτός ο ήρωας, ο Χοπ-
Χοπ; 

· Η θελα να φτιάξω έ:ναν ήρωα 
που να μπορεί να κάνει πολλά 
πράγματα, κάτι που απαιτεί η, 
φαντασία των παιδιών. 

Ο Χοπ-Χοπ δεν περπατά, αλλά 
πηγαίνει πηδηκτός. Αμέσως δη
μιουργεlται στο μυαλό των παι
διών η εντύπωση πως δεν είναι 
ανθρωπάκι , αλλά κάτι μεταξύ νε
ράίδου, ανθρώπου, ζώου κλπ. 

Κάποτε η Γεωργία Ταρσούλη 
μου έγραψε: •Μην κάνετε ποτέ 
εικονογράφηση στον Χοπ-Χοπ. 
Αφήστε τα παιδιά να τον φαντά
ζονται όπως θέλουν•. 

Με τη βοήθεια μιας μαγικής 
σφυρίχτρας ο Χοπ·Χοπ μπορεί 
να μεγαλώνει και να μικραίνει 
όσο θέλει. 

Jν- - • Ωστε ο Χοπ-Χοπ ξεκίνησε 
ώ- αtrό το ραδιόφωνο; 

ιαι -Ναι. Στην αρχή ήταν ραδιο-
φωνικός ήρωας. Μετά βγήκε και 

Ές σε βιβλίο. 

ε- Χρησιμοποlησα , αργότερα, 
α- τον ήρωο μου αυτό, για να μιλή 
ϊιν σω για την Κύπρο. ·Η θελα αυτός 
!ίο ο ήρωας, που εΙχε δεθεί τόσο πολύ 
οι μαζί μου, να δεθεί και με τον τόπο 

μου. 

Μετά την εισβολή, λοιπόν, 
έγραψα το βιβλίο μου •Τα δυο 
αδέ:λφια και το μούρο ποτάμι•, 
όπου εκεl ο Χοπ-Χοπ παίρνει 
σάρκα ι<αι οστό και γίνεται παιδά
κι . 

Ο )(οπ -Χοπέχει και μια αδελφή 
την Ντορεμl, που μιλάει τραγου 
διστό. 

-Με το βιβλίο •Τα δυο αδέλ
φια και το μαύρο ποτάμι • έγι
νε η πρώτη επίσημη εμφάνισή 
σας στην παιδική μας λογοτε
χνία; 

Και στην Κόπρο και στην Ελλά
δα η πρώτη εμφάνισή μου με βι
βλίο για παιδιά έγινε το 1980, με 
το βιβλίο που αναφέρατε. 

-Ποιά ήταν η αρχική του 
μορφή; Νομίζω πως ξεκlνησε 
σαν μυθιστόρημα . 

·Η ταν ένα βιβλίο με μικρά, αυ 
τοτελή θα έλεγα κεφάλαια . · Ενα 
παραμύθι - μυθιστόρημα για 
παιδιά, το οποίο βραβεύτηκε και 
γνώρισε την επιτυχία. 

-Μετά έγινε και θεατρική 
διασκευή; Ποιός είχε την 
πρωτοβουλία γι · αυτό; 

Εγώ η Ιδια είχα την πρωτοβου 
λία αυτή . • Εβλεπα πως η παιδική 
Σκηνή του ΘΟΚ ανέβαζε συνεχώς 
έργο ξένων θεατρικών συγγραφέ-
ων και ήθελα να αρχίσει να ανεβά -
ζε ι και έργο Κυπρίων, για την Κύ -
προ. ·Η θελα να μιλήσουμε γιο το 
θέμα μας αυτό στα παιδιά μας. 

-Ποιούς συμβολισμούς 
κρύβει το μαύρο ποτάμι; 

Το μαύρο ποτάμι είναι πρώτα
πρώτο οι ξέ:νο ι εισβολείς που ήρ
θαν και μοίρι:ισαν την Κύπρο μας. 
Αλλά είναι και η όλη διεργασία, 
οπό την εμφάνιση των πρώτων 
μικρών σύννεφων, που ο κόσμος 
δεν το πρόσεξε. μέχρι την καται
γίδα που ήρθε τελικά στη χώρα 
μας. 

Βέ:βαιο. η λύση του έργου 
στέλλει μηνύματα αισιοδοξίας 
και συμφιλίωσης" ·Ο λα αυτό δί
δονται με χιούμορ. 

-Πόσο εύκολα έγινε η θεα 
~ρική διασκευή; Πώς πήγε το 
εργο ως θεατρικό; 

-Είχαμε μερικές σκηνοθετικές 
δυσκολίες. • Ομως βρέθηκαν λύ 
σεις. Το έργο σκηνοθέτησε με 
επιτυχία ο Βλαδίμηρος Κουκαρί
δης . Το έργο γνώρισε τεράστιο 
επιτυχία (περισσότερα από 20 χι
λιάδες ε ισι-τ;ήριο). · Η τον το πρώ
το παιδικό έργο που μίλησε γιο 
το δράμα της Κύπρου σε θεα
τρική μορφή. 

Το •Δυο αδέλφια και το μούρο 
ποτάμι•, παρουσιάστηκσν αργό
τερα, με την Ι δια επιτυχlα, και οπό 
το Εθνικό Θέατρο της Σόφιας . 

-Ποιό ήταν το επόμενο βι
βλίο σας για παιδιά; 

Το 1985 ιωκλοφόρησον στην 
Αθήνα οι •Παιδικές Ιστορίες•. 
Πρόκε ιται για μικρές ιστοριού
λες. που έχουν ως ήρωες τους 
δύο παιδάκια, την Πόλυ και την 
Ειρήνη . Οι ιστοριούλες παρουσιά
ζουν διάφορο προβλήματα της 
ζωής, τα παιγνίδια, τους προβλη
ματισμούς των μικρών, τον πό
λεμο και την ειρήνη, τους πρό
σφυγες ... Είνα ι βιβλίο που απευ

θύνεται κυρίως σε παιδ ιά της 
προσχολικής ηλικίας. 

-Πέρσι κυκλοφόρησε και το 
βιβλίο σας •Γυάλινες, ξύλινες, 
χάρτινες και άλλες ιστορίες•. 
Πού_ αναφέρετα ι το βιβλίο 
αυτο; 

Στο βιβλίο μου αυτό οι ήρωες 
δεν είναι πια ούτε •φανταστικοί 
ούτε παιδάκια' ή ζώα, αλλά διό~ 
Φορο dντικείμενα (τραπέζ ι , καρέ-

' 

rΕλος, θέλω να τονίσω πως το 

βιβλίο είναι ένας φίλος που δεν 
επεμβαίνει στη ζωή σου, όπως η 

τηλεόραση , είναι εκεί δίπλο σου 
και σε περιμένει. Μπορείς να το 
διαβάσεις όποτε θέλεις! 

-Πώς αντιμετωπίζετε τον δι· 
δακτισμό; 

Δεν μου αρέσει να διδάσκω 
στα παιδιά, αλλά και από την άλ· 
λη σκέπτομαι πως δεν μπορούμε 
να αφήνουμε τα παιδιά εντελώς 
aπροσανατόλιστο. Πρέπει να 

τους δίνουμε μιαν κατεύθυνση, 
σαν παιγνίδι όμως, σαν περιπέ
τεια , έμμεσα ... 

Και μόνο του το παιδί βγάζει τα 
συμπεράσματά του. Στις •Γυάλι
νες ... ιστορίες• αλλά κυρίως και 
στις ~Παιδικές ιστορίες• μου, βι

βλίο καθαρά διδακτικό, δεν λέγω 
εγώ το συμπέρασμα. Συνήθως 
τελειώνω με ένα ερωτηματικό και 

το παιδί πρέπει να απαντήσει. 

- τί σκέπτεστε για την παιδι
κή λογοτεχνία του τόπου μας; 

Πώς βλέπετε την ανάπτυξή 
της; 

Πιστεύω πως είναι πολύ μεγά 
λη η ανάπτυξη, η άνοδος της παι

δικής μας λογοτεχνίας. Εκτφώ 
πολύ τους λογοτέχνες μας που, 

παρά τις τόσες δυσκολίες που 
αντιμετωπίζουν, έχουν επιτελέσει 
ένα πολύ σοβαρό έργο. 

Συγκρίνοντας τι1ν παιδική μας 

λογοτεχνlα με την εληνική παιδι
κή λογοτεχνία, που έχει μεγάλη 
παράδοση, διαπιστώνω πως δεν 
υστερεί καθόλου. Θα μπορούσα 
να αναφέρω και 20 ακόμη ονό
ματα συγγραφέων μας παιδικής 

λογοτεχνίας, που μπορούν να 

σταθούν άνετα, δlπλα στους έλ
ληνες συναδέλφους τους. 

Εμείς ξέρετε , είχαμε και ένα τε
ράστιο θέμα, το πολιτικό μας θέ
μα, που συνέβαλε πόρο πολύ 
στην ανάπτυξη της παιδικής λο
γοτεχνίας μας. Ενώ άλλοι συγ
γραφείς, σε άλλες χώρες, ζητούν 
θέματα να δώσουν στα παιδιά. 

Η Κυπριακή παιδική λογοτε
χνία βαδiζει σωστά, με μεγάλο βή

ματα. 

· Ο μ ως και το κράτος πρέπει να 

βοηθήσει περισσότερο. Να έρθει 
ουσιαστικός aρωγός. Να σταθεί 
δlπλα στο λογοτέχνη. 

-Νομίζετε πως το θέμα της 
εισβολής έχει εξαντληθεί; 

Το μεγάλο μας αυτό πρόβλημα 
δεν θα το ξεχάσουμε ποτέ. Ούτε 
θα παύσουμε να μιλούμε γι' αυ
τό στο παιδιά . Πρέπει συνεχώς 
να γνωρίζουμε το πρόβλημα αυ
τό και στις νέες γενιές των παιδι
ών που έρχονται, εφόσον το πρό
βλημα εξακολουθεί να υπάρχει. 
· Ομως δεν πρέπει να το λέμε με 
τονiδ ιο τρόποΙ Πρέπει να το δού
με σαν ένα οργανισμό που εξε
λίσσεται ... 
- Τί ετοιμάζετε τώρα και τί 
σχεδιάζετε για το μέλλον; 

Κάτι ετοιμάζω, αλλά δεν έχει 
πάρει ακόμη την οριστική του 
μορφή. Μ ε απασχολούν πολύ θέ
ματα που σχετίζονται με τη φύση 
και το φυσι κό περιβάλλον μας. 
Σχεδι άζω μελλοντικά να γράψω 
έργα για τα πιο μεγάλα παιδιά . - -
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